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ACTA NÚM. 48 
 
 

Comissió de Transferència de Coneixements i 
de Projectes Estratègics: 
 
Francisco Javier Lafuente Sancho 
Jordi Carrabina Bordoll 
Anna Cros Alavedra 
Daniel Franco Puntes 
Joaquín Gairín Sallán 
Jordi Hernández Sánchez 
Amparo Huertas Bailén  
Ivan Martínez Flores 
José Francisco Pérez Hernández 
Roberto Risch 
Armand Sanchez Bonastre 
David Sánchez Solbes 
Alberto Teixidó Palazón 
José Tejada Fernández 
 
Xavier Verge Mestre 

A Bellaterra, a les 9.30 h del dia 6 d’abril  de 
2018, es reuneixen, en sessió ordinària, a la 
sala de juntes del Rectorat i sota la 
presidència del vicerector d’Innovació i de 
Projectes Estratègics, Javier Lafuente 
Sancho, els membres de la Comissió de 
Transferència de Coneixements i de 
Projectes Estratègics assenyalats al marge. 

 
S’ha excusat d’assistir a la reunió Virginia Luzón Fernández i Raquel Piqué Huertas. 
 
No hi assisteixen Alaitz Echeondo Guallar, David Montpeyó Garcia-Morenoi Maria Ángeles 
Vázquez Castro. 
  
Hi assisteixen amb veu i sense vot Carme Nogués Sanmiquel, adjunta al Vicerectorat 
d’Innovació i de Projectes Estratègics, i Anabel Poveda Barbero, cap de l’Àrea de Gestió a la 
Recerca. 
  
Hi actua com a secretari Pedro de Alcántara-García Briones.  
 
 
Ordre del dia 
 
1. Aprovació de l’acta de la sessió anterior.  
2. Informe dels vicerectors. 
3. Reglament dels Serveis Cientificotècnics. 
4. Programa TSRs (discussió). 
5. Proposta de modificació del reconeixement d’activitats de transferència en el model de 

dedicació acadèmica. 
6. Proposta de participació en l’EBT BD Care Solutions. 
7. Assumptes de tràmit. 
8. Torn obert de paraules.  
  
  
Desenvolupament de la sessió 
 
1. Aprovació de l’acta de la sessió anterior 
  
La Comissió de Transferència de Coneixements i Projectes Estratègics de la UAB 
aprova, per assentiment, l’acta de la Comissió del 22 de febrer de 2018. 
 
 
2. Informe dels vicerectors 
 
El president comenta (i) que el proper 12 d’abril de 2018 s’inaugurarà el Hub B30; es preveu 
celebrar reunions mensuals monotemàtiques entre grups de recerca i empreses per àmbits 
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temàtics. Els membres seran la UAB i Eurecat, però es vol que sigui un sistema obert 
d’innovació. Per a aquest acte inaugural hi ha 150 persones inscrites. (ii) Pel que fa a la 
situació del Pla estratègic de la UAB, explica que s’ha acabat la primera fase sobre el diagnosi 
del que ha de ser la UAB el 2030. Entrem en una segona fase, on es posa a disposició de tota 
la comunitat universitària aquesta diagnosi, s’hi introduiran tots els comentaris i s’elaborarà un 
pla estratègic de totes les accions que cal desenvolupar. Es preveu celebrar un Claustre 
específic per tractar l’aprovació d’aquest pla estratègic. (iii) En relació amb els serveis 
cientificotècnics, comenta que hi ha un informe de situació d’aquestes estructures, i que s’ha  
creat una oficina de gestió a l’edifici Eureka. (iv) Valora molt positivament la resolució 
provisional de la convocatòria FEDER per unitats de valorització i transferència de 
coneixements (per a OTRI), on la UAB ha estat la universitat millor valorada, amb la qual cosa 
ha aconseguit un ajut de 4.500.000 € dels 5.800.000 € sol·licitats. La diferència està en els 
costos de personal de plantilla, que es consideren no elegibles. 
 
El president cedeix la paraula al vicerector de Recerca i de Transferència, que exposa (i) que 
ben aviat sortirà la convocatòria Beatriu de Pinós, una espècie d’ICREA a nivell estatal. Fa una 
breu explicació de l’estructura de l’ajut —convocatòria sènior i júnior— la qual cosa obligarà a 
convocar una sessió de la Comissió d’investigació per prendre decisions. (ii) Recentment la 
UAB ha estat notificada de la resposta a les al·legacions contra la resolució de la convocatòria 
Retos Colaboración y Excelencia del Ministeri d’Economia i comenta que, de tots els escrits 
presentats, dos han estat admesos. (iii) Comenta que no la Generalitat no ha donat resposta a 
les gestions realitzades per la Universitat en el tràmit d’al·legacions contra les valoracions 
provisionals de la convocatòria dels grups SGR. L’únic que se sap és que la Generalitat ha 
acceptat que hi haurà ajustos sobre els resultats provisionals i que s’ha reservat 500.000 € per 
a la resolució de queixes. (iv) Properament sortirà la convocatòria de departaments, instituts i/o 
CER de les universitats, promogut per la Generalitat per import de 200.000 €/any, per 4 anys, 
cofinançades per les universitats. Es preveu la convocatòria de 10 ajuts pel present any, i 
l’objectiu és aconseguir entre 2 i 3 reconeixements en aquesta convocatòria. 
 
Seguidament el president obre un torn de paraules i s’inicia un debat entre els membres de la 
Comissió sobre l’abast i finalitat del mapa del coneixement que s’està preparant, sobre el 
programari de gestió de la recerca i sobre el procediment d’avaluació dels grups SRG.   
 
 
3. Reglament dels Serveis Cientificotècnics 
 
El president comenta que una de les conclusions realitzades al fer l’estudi dels serveis 
cientificotècnics és la gran disparitat de funcionament dels mateixos evidenciada per les 
diferències existents en els seus reglaments, la qual cosa es vol solucionar. Seguidament dona 
la paraula a la doctora Nogués, la qual fa una breu exposició sobre les decisions adoptades en 
matèria de serveis cientificotècnics, com ara la reordenació dels serveis, la creació de l’oficina 
de gestió de serveis i la implantació d’un sistema de qualitat per equilibrar els nivells de qualitat. 
Quant al tema dels reglaments, parteix de l’acord de la Comissió d’Investigació de data 30 de 
juny de 2009 pel qual es van aprovar les recomanacions bàsiques per a l’elaboració dels 
reglaments de serveis, per proposar un model de reglament de serveis cientificotècnics (annex 
núm. 1) on es proposa: (a) suprimir el director científic, introduir la figura d’assessor científic, 
(b) modificar la composició de la Comissió Executiva, en què se substitueix el vicerector 
responsable dels serveis cientificotècnics pel director dels serveis cientificotècnics, i (c) variar 
les funcions del director tècnic, tot unificant competències. Comenta que es vol tenir un 
reglament estàndard aplicable a tots els serveis, al qual es pugui afegir les particularitats que 
puguin presentar els serveis.  
 
El president obre un torn de paraules on es proposen modificacions semàntiques als articles 
2.b), 3.1, 5.2) i 8. D’altra banda, es discuteix sobre la necessitat que els serveis cientificotècnics 
obtinguin l’acreditació ISO. Finalment, el president tanca el debat indicant que en la propera 
reunió es presentarà la proposta definitiva del reglament perquè s’aprovi. 
  
 
4. Programa TSR (discussió) 
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El president cedeix la paraula al vicerector de Recerca, que explica que la resolució dels grups 
SGR ha perjudicat la proposta que es volia portar a aprovació, que consistia a adjudicar els 
tècnics de suport a la recerca (TSR) als grups SGR finançats. Explica la situació actual: hi ha 
81 TSR, dels quals la UAB assumeix el 75 % del sou (LG3); hi ha 16 TSR amb contracte 
superior perquè el grup de recerca d’adscripció assumeix la diferència salarial entre el nivell 
LG3 i els nivells LG2 i/o LG1; hi ha 3 TSR que no estan en cap SGR, del grup dels 206 
presentats a avaluació a la convocatòria; hi ha 31 TSR adscrits a SGR amb finançament i 52 
TSR estan a SGR sense finançament o no l’han sol·licitat. Diu que s’haurà de valorar la 
recol·locació en aquells casos en què grups de SGR finançats que no tinguin TSR o en els 8 
altres casos en què el grup té dos TSR.    
 
Es va crear una subcomissió entre membres de la Comissió d’Investigació i de la Comissió de 
Transferència de Coneixements i Projectes Estratègics, la qual es va reunir ahir i es va 
concloure provisionalment que: el fet que un grup SGR tingui un TSR no és una qüestió 
immutable; que per tenir un TSR s’ha de tenir el reconeixement d’SGR; que s’obre un període  
de temps (fins al gener de 2019) perquè aquests grups que tenen més d’un TSR  prenguin una 
decisió: renunciar a un dels TSR o optar per finançar el segon TSR; que a final d’aquest any 
s’haurà d’obrir una nova convocatòria; que s’haurà de prioritzar els grups SGR finançats per 
davant dels no finançats; que la durada d’un TSR en un grup està determinat per la propera 
avaluació de la Generalitat; que en el futur s’augmentarà el cofinançament del 25 % al 30 % per 
tal de destinar més recursos a la contractació de TSR. 
 
El president obre un torn de paraules on es discuteix sobre diferents alternatives d’assignació 
de TSR a grups de recerca (compartir TSR, estar a criteris econòmics en determinent de la 
condició d’avaluabilitat de grups SGR), sobre la possibilitat de dotar un programa de TSR per a 
grups TECNIO. 
  
Per tot això, ateses les consideracions anteriors i a proposta del vicerector d’Innovació i de 
Projectes Estratègics, la Comissió d’Investigació de la UAB aprova, per assentiment, el 
següent: 
 
PRIMER.- Queden aprovades les següents decisions en relació al Programa  de Tècnics 
de suport a la Recerca (TSR):   
 

- Vincular el Programa TSR a grups SGR avaluats. 

- No es pot donar cofinançament a més d’un TSR per cada grup SGR. 

- Obrir un període de temps fins el 31 de desembre de 2018 perquè els grups SGR 
que tinguin dos contractes TSR perquè determinin si renuncien al segon TSR o, 
en el seu cas, assumeixen íntegrament el cost d’aquest segon TSR.  

SEGON.-  Comunicar el presents acords a tots els grups SGR.  
 
TERCER.- Comunicar els presents acords al vicegerent de recerca, per tal que porti a 
terme les mesures necessàries per a fer-los efectius. 
 
 
6. Proposta de participació en l’EBT BD Care Solutions 
  
El president informa de la sol·licitud presentada pel doctor Remo Suppi Boldrito en relació amb 
la participació de la UAB en l’empresa BDCare Solutions, SL, dedicada a proveir els serveis de 
tractament de dades massives (big data) a clients i institucions que, per millorar els seus 
processos de negoci i generar coneixement de les dades emmagatzemades, necessitin 
infraestructura de processament de dades massives i processos d’adequació i implantació. 
Atès l’informe de l’Oficina de Valorització i Patents sobre l’objecte que cal transferir i la seva 
protecció, així com l’adequació per a ser transferit a BDCare Solutions, SL (annex núm. 2), la  
declaració d’intencions elaborada pel Parc de Recerca UAB derivada de l’anàlisi del projecte 
empresarial que fonamentà la sol·licitud dels promotors (annex núm. 3) i l’informe preliminar 
del comitè ad hoc reunit en sessió de 20 de març de 2018, pel qual s’emet informe preliminar 
en què valora la proposta presentada (annex núm. 4), es proposa la participació de la UAB, a 
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través d’UAB FIRMS, SL, en el capital social de BDCare Solutions, SL mitjançant l’aportació de 
300 € representatius del 10 % del capital social de la companyia. El promotor de la creació de 
l’EBT, el Dr. Suppi, defensa la proposta de creació de l’empresa, i el senyor Carlos Raga 
explica la tecnologia objecte de transferència i els extrems del contracte de transferència de 
tecnologia.  
 
Un cop finalitzada la presentació del projecte sobre un torn de debat on els membres de la 
Comissió debaten sobre la idoneïtat de l’activitat que ha de desenvolupar l’empresa, així com 
sobre l’objecte de la tecnologia que s’ha de transferir.  
 
Per tot això, ateses les consideracions anteriors, a proposta del vicerector d’Innovació i de 
Projectes Estratègics, la Comissió de Transferència de Coneixements i Projectes 
Estratègics de la UAB aprova, per assentiment, el següent: 
 
PRIMER.- Emetre proposta favorable per aprovar la participació de la Universitat 
Autònoma de Barcelona en el capital social de l’empresa “BDCare Solutions, S.L.”, a 
través de la subscripció de participacions socials de 300 euros, equivalent al 10% del 
capital social per part de l’entitat instrumental creada amb aquesta finalitat (UABFIRMS, 
S.L.), en els termes  establerts a l’informe preliminar sobre la proposta emesa per la 
comissió ad-hoc (Annex núm. 4), reconeixent-ne a “BDCare Solutions, S.L.” la condició 
d’empresa de base tecnològica de la Universitat Autònoma de Barcelona. 
 
SEGON.- Comunicar l’anterior acord al Consell Social i elevar les actuacions a aquest 
òrgan perquè pugui emetre, si escau, l’informe escaient.   
 
TERCER.- Encarregar el vicerector d’Innovació i de Projectes Estratègics l'execució i el 
seguiment d’aquests acords. 
 
QUART.- Comunicar els presents acords al vicegerent de Recerca, per tal que porti a 
terme les mesures necessàries per a fer-los efectius. 
 
 
5. Proposta de modificació del reconeixement d’activitats de transferència en el model de 
dedicació acadèmica 
 
El president dona la paraula al vicerector de Recerca, que informa d’un problema que genera 
l’actual model de dedicació acadèmica del professorat de la UAB en relació amb el 
reconeixement de reducció docent per activitat de transferència. Concretament, l’actual model 
reconeix una reducció docent de fins a 4 crèdits ECTS per desenvolupar activitat de recerca i 
de transferència de coneixements. La reducció docent per transferència s’estructura en 
diversos punts, un dels quals és el següent:  
 
 ‘ 

 
ACTIVITATS 

Valoració 
en el 

conjunt 
de la UAB 

Valoració 
per 

àmbits 

Crèdits 
1r 

Quartil 

Crèdits 
2n 

Quartil 

 
4 

Ingressos per: transferència formativa, R + D o recerca 
col·laborativa, consultoria, facturació de serveis, acords de 

llicencia o altres amb empreses i institucions 

  
X 

 
1* 

 
0,5* 

* 1r i 2n quartil de cadascun dels 4 grups de departaments.’ 
 
L’assignació de punts per fer la reducció docent venia determinada pel grup on el Departament 
de l’investigador en qüestió estigui ubicat. Depenent del grup on estiguis ubicat hi ha grans 
diferències d’ingressos per facturació per ubicar-te en el primer i en el segon quartil que és el 
criteri que serveix de base per adjudicar punts per la reducció docent:  
 

Grup Q2 inici Q2 fi Q1 inici 
1 76.700,01 € 115.050,00 € 115.050,01 € 
2 11.133,01 € 16.699,50 € 16.699,51 € 
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3 4.148,01 € 6.222,00 € 6.222,01 € 
4 424,01 € 636,00 € 636,01 € 

  
Aquesta situació ha generat queixes dels professors de Departaments del grup 1 als quals els 
costa molt més obtenir reconeixement de reducció docent respecte professors els 
Departaments dels quals estiguin ubicats en altres grups. En aquest sentit el vicerector proposa 
una modificació puntual d’aquest model en el sentit d’agrupar els professors  en lloc de 4 grups 
per volums i ingressos es faci per àmbits de coneixement: Humanitats, Ciències socials, 
Ciències experimentals i Ciències de la vida i de la salut, en els termes de l’Annex núm. 5.  
 
Una vegada finalitzada la presentació del punt el president obre un torn de paraula on els 
membres de la comissió debaten sobre la correcció dels criteris utilitzats per reconèixer la 
reducció docent, sobre harmonitzar els criteris amb la política acadèmica, sobre discriminar 
l’origen dels fons (públics o privats) per fer el reconeixment. 
  
Atès l’estat de la qüestió el president decideix retirar la proposta de modificació per fer una 
valoració prèvia de com s’han repartit aquests punts de reducció docent entre investigadors 
amb el model actual i tornar a passar la proposta per la comissió.  
 
 
7. Assumptes de tràmit 
 
No es planteja cap qüestió en aquest punt de l’ordre del dia. 
 
 
8. Torn obert de paraules 
  
El doctor Pérez comenta que seria interessant que aquesta comissió analitzi els aspectes de la 
transferència de coneixements existents al model de priorització per places de càtedra per 
mèrits quan sigui aprovada per la Comissió de Personal Acadèmic.   
  
 
A les 12.39 h el president aixeca la sessió, de la qual, com a secretari, estenc aquesta acta. 
 
 
 
El secretari        Vist i plau 
         El president 
 


